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Oros: Mentinerea celor doua agentii de plati si a unor joburi nu este una dintre

prioritatile mele de negociere

Mentinerea celor doua agentii de plati si a unor joburi de acolo nu este una dintre prioritatile mele de

negociere la Bruxelles, dar daca este posibil cu siguranta le vom mentine, astfel încât sa nu fie afectati

fermierii si beneficiarii muncii celor doua agentii, a declarat, miercuri, ministrul propus pentru portofoliul

Agriculturii si Dezvoltarii Rurale, Adrian Oros, la audierile din comisiile de specialitate ale Parlamentului.

 

El a fost întrebat de presedintele Comisiei pentru agricultura din Camera Deputatilor, Adrian Chesnoiu (PSD), fost

director general al Agentiei pentru Finantarea Investitiilor Rurale (AFIR), daca în calitatea sa de ministru al

Agriculturii se va implica direct ca România sa pastreze aceasta structura cu doua agentii de plati.

 

"Ştiti ca am facut anul trecut o interventie comuna la Comisie, un material comun al AFIR si APIA, ca sa se

mentina cele doua agentii de plati. Daca ma întrebati pe mine, nu este una dintre prioritatile mele de negociere

acolo, dar daca este posibil cu siguranta vom mentine. Daca este posibil, atâta vreme cât nu sunt afectati fermierii

si beneficiarii muncii celor doua agentii, nu numarul de angajati în agentii si mentinerea unor joburi acolo, ci cum

functioneaza aceste agentii. Daca presiunile vor fi cum face toata Europa si vom gasi o modalitate de functionare

într-o singura institutie a celor doua agentii, în asa fel încât sa nu fie afectata plata catre fermier si activitatea

AFIR, o sa gasim acea solutie. Dar cred ca, cel mai important lucru, indiferent ca vor ramâne doua, indiferent ca va

fi una, daca decizia de la Bruxelles va fi aceea ca sa fim ca si ceilalti, important este ca activitatea institutiilor

respective sa nu afecteze finantarea agriculturii", a raspuns Adrian Oros.

 

El a mai fost întrebat tot de Adrian Chesnoiu despre negocierile facute la Bruxelles prin care România a pierdut

din alocarea FEADR a exercitiului financiar urmator, sustinând ca tari care aveau un buget consistent pentru

dezvoltarea agriculturii au primit în urma negocierilor procente mult mai importante.

 

"Negocierile principale ale noastre au fost cele care interesau direct fermierul: sa mentinem sprijinul cuplat

voluntar, pentru ca majoritatea tarilor nu au acest sprijin care se da din bani europeni si nu erau de acord sa

continuam, mentinerea Ajutorului National Tranzitoriu (ANT) care trebuia sa se închida în 2020, schimbarea datei

de referinta si relaxarea conditiilor pentru eco-scheme. Erau foarte multe prioritati, iar când faci negocieri, daca ai

zece si obtii opt, nu este rau", a spus Oros.

 

Ministrul a mentionat în cadrul audierilor ca în ceea ce priveste schimbarea datei de referinta pentru plata ANT s-a

reusit modificarea de la anul 2013 la 2018, motivând ca ar trebui sa fie an de referinta fiecare an în care se fac

platile.

 

"Anul de referinta înseamna sa platesti acest ANT pe animale inexistente. Au fost cazuri în care omul avea 500 de

animale în 2013 si acum nu mai avea niciunul si dupa regulamente eram obligati sa platim sumele respective, iar

altii care au avut 20 de animale în 2013 si acum aveau 100 primeau plata pentru 20. Toate aceste lucruri s-au

obtinut. De asemenea, mai era un subiect important - plafonarea subventiilor. Şi acum tarile nord-vestice ale

Europei doresc aceasta plafonare. În urma negocierilor s-a obtinut cel putin aceasta flexibilitate: daca nu se face

plafonarea, ea sa fie voluntara, dar sa se faca o plata redistributiva. Pozitia noastra oficiala dupa ce ne-am consultat

cu asociatiile si am facut simulari la ministere este ca vom face o plafonare voluntara si o plata redistributiva

consistenta ca sa reusim sa sprijinim ferma de familie, fermele mici care trebuie sa devina ferme comerciale", a

explicat el.

 

Nu în ultimul rând, Oros a subliniat ca agricultura româneasca înca se confrunta cu o proprietate polarizata, un

grad de asociere foarte slab, cu îmbatrânirea populatiei din mediul rural, dar si cu o balanta comerciala deficitara,
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context în care "va trebui sa facem ceva".

 

"40% din teren este lucrat în ferme foarte mici, ferme de subzistenta, unde sunt aproape 800.000 de proprietari.

Înca 40% din teren este lucrat în ferme mari, noi avem si cele mai mari ferme din Europa. Acesta este lucrat de

0,56% dintre fermieri si abia 20% din teren este lucrat în ferme medii, între 5 si 30 de hectare. Avem un grad de

asociere foarte slab, avem îmbatrânirea populatiei din mediul rural, dar si a fermierilor. Avem un abandon crescut

al zonelor cu constrângeri naturale, ma refer nu numai la zona montana, ci si la Delta, avem o agricultura

meteo-dependenta si balanta comerciala deficitara, care anul trecut a ajuns la 1,24 miliarde de euro. Şi aici va

trebui sa facem ceva sa oprim acest deficit", a mai spus Adrian Oros.

 

Ministrul propus pentru preluarea portofoliului de la Ministerul Agriculturii si Dezvoltarii Rurale, Adrian Oros, a

primit miercuri aviz favorabil din partea comisiilor reunite de specialitate ale Parlamentului.
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